
ΤΑ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΑ 

 

Τα Ουσιαστικά (ή ονόματα) είναι μέρη του λόγου (λέξεις) που μπορεί να 
αναφέρονται 
σε πρόσωπο, ζώο, πράγμα, τόπο, ενέργεια, κατάσταση ή ιδιότητα. 

Ανήκουν στα Κλιτά μέρη του λόγου, διαθέτουν Γένος (αρσενικό, θηλυκό 
ή ουδέτερο), Πτώση (ονομαστική, γενική, αιτιατική και κλιτική) 
και Αριθμό (ενικό και πληθυντικό). 

 

Μερικά παραδείγματα ουσιαστικών είναι τα εξής: 

• Πρόσωπο: ο Γιάννης, ο άνθρωπος, η Μαρία. 
• Ζώο: ο σκύλος, η γάτα, τα ποντίκια 
• Πράγμα: το τραπέζι, οι υπολογιστές, η καρέκλα. 
• Τόπο: η Αθήνα, ο Όλυμπος, το εργαστήριο. 
• Ενέργεια: η λογοκρισία, το κάπνισμα. 
• Κατάσταση: ο πόνος, η ειρήνη, η συνήθεια. 
• Ιδιότητα: η εξυπνάδα, η ασφάλεια. 

 

Το κάθε Ουσιαστικό μπορεί να ανήκει σε ένα από τα τρία γένη: το 
αρσενικό, το θηλυκό και το ουδέτερο. 

Το γένος ενός ουσιαστικού μπορούμε να 
το διακρίνουμε από το άρθρο όταν αυτό 
βρίσκεται στον ενικό αριθμό, 
τα αρσενικά με το άρθρο «ο», 
τα θηλυκά με το άρθρο «η», και 
τα ουδέτερα με το άρθρο «το». 
(το γραμματικό γένος δεν εκφράζει 
απαραίτητα το φυσικό γένος πχ.: η 
κούνια, ο σκύλος, ο άνθρωπος, η 
εικόνα, η οικογένεια, το παιδί) 

 

 

 

http://www.e-lexicon.gr/%CE%B3%CF%81%CE%B1%CE%BC%CE%BC%CE%B1%CF%84%CE%B9%CE%BA%CE%B7-%CE%BD%CE%B5%CE%B1%CF%83-%CE%B5%CE%BB%CE%BB%CE%B7%CE%BD%CE%B9%CE%BA%CE%B7%CF%83/%CF%84%CE%B1-%CE%BF%CF%85%CF%83%CE%B9%CE%B1%CF%83%CF%84%CE%B9%CE%BA%CE%B1/%CE%BF%CE%BD%CE%BF%CE%BC%CE%B1-%CE%BF%CF%85%CF%83%CE%B9%CE%B1%CF%83%CF%84%CE%B9%CE%BA%CE%BF/


Τα ουσιαστικά έχουν δύο αριθμούς: τον Ενικό αριθμό και τον Πληθυντικό 

αριθμό. Υπάρχουν όμως και 

ουσιαστικά που εμφανίζονται 

μόνο στον ενικό ή μόνο στον 

πληθυντικό αριθμό. 

 

 

 

 

 

 

Ισοσύλλαβα και Ανισοσύλλαβα Ουσιαστικά: 

Τα Ουσιαστικά διακρίνονται επίσης σε σχέση με τον αριθμό των συλλαβών 
τους σε Ισοσύλλαβα και Ανισοσύλλαβα. 

• Ισοσύλλαβα Ουσιαστικά είναι όσα έχουν τον ίδιο αριθμό συλλαβών 
στις βασικές πτώσεις του ενικού και του πληθυντικού αριθμού πχ.: η 
σελίδα- οι σελίδες, το παιδί- τα παιδιά 

  

• Ανισοσύλλαβα Ουσιαστικά είναι όσα έχουν διαφορετικό αριθμό 
συλλαβών στις βασικές πτώσεις του ενικού και του πληθυντικού 
αριθμού πχ.: η μαμά- οι μαμάδες, ο γαλατάς- οι γαλατάδες. 

 

http://www.e-lexicon.gr/%CE%B3%CF%81%CE%B1%CE%BC%CE%BC%CE%B1%CF%84%CE%B9%CE%BA%CE%B7-%CE%BD%CE%B5%CE%B1%CF%83-%CE%B5%CE%BB%CE%BB%CE%B7%CE%BD%CE%B9%CE%BA%CE%B7%CF%83/%CE%B5%CE%BD%CE%B9%CE%BA%CE%BF%CF%82-%CE%B1%CF%81%CE%B9%CE%B8%CE%BC%CE%BF%CF%82/
http://www.e-lexicon.gr/%CE%B3%CF%81%CE%B1%CE%BC%CE%BC%CE%B1%CF%84%CE%B9%CE%BA%CE%B7-%CE%BD%CE%B5%CE%B1%CF%83-%CE%B5%CE%BB%CE%BB%CE%B7%CE%BD%CE%B9%CE%BA%CE%B7%CF%83/%CF%80%CE%BB%CE%B7%CE%B8%CF%85%CE%BD%CF%84%CE%B9%CE%BA%CE%BF%CF%82-%CE%B1%CF%81%CE%B9%CE%B8%CE%BC%CE%BF%CF%82/
http://www.e-lexicon.gr/%CE%B3%CF%81%CE%B1%CE%BC%CE%BC%CE%B1%CF%84%CE%B9%CE%BA%CE%B7-%CE%BD%CE%B5%CE%B1%CF%83-%CE%B5%CE%BB%CE%BB%CE%B7%CE%BD%CE%B9%CE%BA%CE%B7%CF%83/%CF%80%CE%BB%CE%B7%CE%B8%CF%85%CE%BD%CF%84%CE%B9%CE%BA%CE%BF%CF%82-%CE%B1%CF%81%CE%B9%CE%B8%CE%BC%CE%BF%CF%82/
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ΟΙ ΑΡΙΘΜΟΙ ΤΩΝ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΩΝ. 

 

 

1) Ν’ αντιστοιχίσεις σωστά τα ουσιαστικά με τους αριθμούς: 

 

η ελπίδα  των αγγέλων 

 

των μήλων Ενικός οι διακοπές 

 

τον κήπο  της οικογένειας 

 

ο άγγελος Πληθυντικός η οικογένεια 

 

τον άγγελο  η κυρία 

 

της πόρτας  τα παιδιά 

 

 

2) Γράψε στον πληθυντικό τις παρακάτω φράσεις: 

 

• Σκυλί που γαβγίζει δε δαγκώνει. 

 

……………………………………………………………………………………. 

 

• Όποιος δε θέλει να ζυμώσει πέντε μέρες κοσκινίζει. 

 

……………………………………………………………………………………. 

 

• Όποιος δεν παινεύει το σπίτι του πέφτει και τον πλακώνει. 

 

……………………………………………………………………………………. 

 

 

3) Γράψε στον ενικό τις παρακάτω φράσεις: 

 

• Οι οδηγοί στους δρόμους διατρέχουν μεγάλους κινδύνους. 

 

……………………………………………………………………………………. 

 

• Οι Έλληνες αγαπούν πολύ την πατρίδα τους. 

 

……………………………………………………………………………………. 
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Τα γένη των ουσιαστικών. 

 

 

 

1)  Να βρεις έξι αρσενικά, έξι θηλυκά και έξι ουδέτερα ουσιαστικά και να τα  

βάλεις στον παρακάτω πίνακα: 

 

 

Αρσενικά Θηλυκά Ουδέτερα 

   

   

   

   

   

   

 

 

 

 

2) Να σχηματίσεις προτάσεις με τα παρακάτω αρσενικά, θηλυκά και ουδέτερα 

ουσιαστικά: 

 

 

 

α) ο κήπος  ………………………………………………………………………… 

 

β) ο χορός  …………………………………………………………………………. 

 

γ) η χαρά  …………………………………………………………………………… 

 

δ) η εικόνα  …………………………………………………………………………. 

 

ε) το σχολείο ………………………………………………………………………… 

 

στ) το θρανίο ………………………………………………………………………… 
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3) Να βάλεις το γένος των παρακάτω ουσιαστικών και να τα γράψεις στην 

κατάλληλη στήλη  (αρσενικά, θηλυκά, ουδέτερα) 

 

 

(οι εφημερίδες,  των πεύκων,  τον κουρέα,  οι πίνακες, των αλεπούδων,  τις  

 

θάλασσες,  των παππούδων,  των τετραδίων,  των δασών,  τα χρέη).  

 

 

 

Αρσενικά Θηλυκά Ουδέτερα 

   

   

   

   

   

   

   

   

 

 

 

 

 

 

Θυμήσου θα σε 

βοηθήσουν τα 

άρθρα  ο, η, το.  
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Ισοσύλλαβα και ανισοσύλλαβα ουσιαστικά. 

 

 

1) Στις παρακάτω προτάσεις να συμπληρώσεις τις καταλήξεις που λείπουν: 

 

Οι Τούρκοι έλεγαν τους Έλληνες ραγιάδ…… 

 

Από το Θωμ….. τον ψωμ…., αγοράζουμε ψωμί. 

 

Οι ήρω….. πολεμούν σαν Έλλην…… 

 

Στη γωνιά του δρόμου είναι το στέκι των ταξιτζ…….. 

 

Ο Κανάρης ήταν γενναίος μπουρλοτιέρ….. 

 

Οι βαρκάρ……. ανοίγονται στη θάλασσα και ψαρεύουν. 

 

Τα φύλλα του πλάταν…… κιτρίνισαν. 

 

Η μαμά ξέχασε τους κεφτ…….. στο φούρνο της κουζίνας και κάηκαν. 

 

Αυτή η γυναίκ…. είναι πολύ φωνακ…….. 

 

Στα παιδ….. αρέσουν τα παραμύθ…… του παππού. 

 

Οι στρατιώτ…… καθάρισαν τα όπλα και τα ξίφ….. τους για να πάρουν μέρος στην  

 

παρέλαση.  

 

2) Να γράψεις την ονομαστική του πληθυντικού των παρακάτω ουσιαστικών: 

 

ο καναπές …………………………………….. 

 

ο βοριάς ………………………………………. 

 

ο μενεξές ……………………………………… 

 

η γλωσσού ……………………………………. 

 

η μαϊμού ……………………………………… 

 

η υπναρού ……………………………………. 

 

το διάλειμμα …………………………………. 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 



 

    

 

 



 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 


